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Tunelování venkova prostřednictvím agrokomplexů  

Dalším důležitým argumentem na vytvoření horní hranice vyplácení těchto veřejných peněz je
nutnost zajistit jejich rovnoměrnější distribuci a zejména použití v regionu. Situace, kdy se neza-
nedbatelná část přímých plateb koncentruje u velkých subjektů a tedy končí často ve městech
nebo se vrací jen na malou část venkovského prostoru, není rozhodně žádoucí a dala by se nazvat
tunelováním venkova. Takové podniky navíc často využívají těchto dotací k dalšímu zvětšování
své výměry nebo dokonce ke skupování konkurenčních firem, čímž se negativní stav našeho
venkova konzervuje či přímo prohlubuje.

Zastánci neomezeného vyplácení dotací velmi často argumentují nutností zajistit větší konkuren-
ceschopnost ČR. Neustálé nářky o dotace a hrozby zástupců Zemědělského svazu přitom samy
mimoděk jasně potvrzuji, že ve srovnání s tradičním modelem rodinných farem v Evropě jde spíše
jen o přání, než o skutečnost.  Velké podniky by se spíše měly zaměřit na lepší využívání "kom-
parativních výhod" ze své velikosti a vlivu na trhu a přijmout nezvratný fakt, že bude muset dojít
k omezení evropského zemědělského rozpočtu v důsledku ztráty příjmů po odchodu Velké
Británie z EU. Je přitom zapotřebí hledat veřejné úspory právě například omezením dotací u velkých
subjektů, kde jejich výsledný přínos nebo naopak negativní dopad nebude tak zásadní, jako 
u ostatních zemědělců.

Velké české lány proti zbytku Evropy

Je třeba podotknout, že snad vyjma Slovenska nemá tento extrémní a jen těžko do budoucna u-
držitelný model zemědělského podnikání nikde v Evropě obdobu. Je tedy třeba pomýšlet na to,
jak jej změnit a ne jak jej za každou cenu (za cenu devastace krajiny a venkova) udržovat. Čí-
selně vzato, kvůli necelé tisícovce velkých zemědělských korporací je v sázce budoucí přístup 
k základním zdrojům v naší republice. Ostatních zemědělských podnikatelů je přitom v ČR ně-
kolik desítek tisíc, kteří by si zasloužili větší podporu - například formou zavedení platby preferu-
jící všem spravedlivě pouze tzv. "první" hektary v každém podniku. 

Tento model podpory tzv. redistributivní platby, který funguje například v sousedním Německu,
stejně jako tzv. schéma pro malého farmáře, které mají jinak již všechny státy EU, plně a dlou-
hodobě podporují sedláci z Asociace soukromého zemědělství ČR. O těchto požadavcích země-
dělské veřejnosti ministerstvo zemědělství ví, přesto nekoná. Požadavek na zavedení horního
stropu vyplácených přímých plateb je přitom ze strany ASZ ČR navržen na velmi kompromisní 
úrovni 150 tisíc EUR za rok na jeden zemědělský podnik při nezbytném sledování majetkové
propojenosti těchto podniků. Pokračování v současné struktuře našeho zemědělství přitom roz-
hodně není v souladu s prioritami Evropské komise, vyjádřenými v mnoha koncepčních materi-
álech k Společné zemědělské politiky EU.

České ministerstvo zemědělství bohužel zatím nenabídlo žádnou alternativu své vyjednávací pozice.
Pakliže k zastropování plateb v Evropě dojde a hlavní požadavek ČR tak bude oslyšen, což je velmi
pravděpodobné, může se stát, že česká krajina přijde o další prostředky. Nebude totiž existovat
další plán, jak nejefektivněji využít evropské peníze, které jsou a  budou nadále orientovány na
model rodinného podnikání na "evropských" výměrách v zemědělství. Drtivá většina zemědělství
v EU a potažmo na celém světě totiž stojí jednoznačně na rodinných farmách, jak dokazují na-
příklad statistiky OSN. Česká republika se však nyní rozhodla dál ubírat jinou cestou. Obhajobou
průmyslového zemědělství, neslučitelného s uchováním přírodního bohatství pro další generace,
se ministr Jurečka dopouští fatální chyby. A na tuto chybu dříve či později doplatíme úplně všichni.
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